
لازمه توسعه فضاهاى ورزشى
شهرآرا محله بررسى مى كند

ــوان  ــه عن ــد، ب ــود می آی ــه وج ــی ب ــهری نیازهای ــر ش ــرای ه ــان ب ــذر زم  در گ
مثــال بــا گســترش مجموعــه شــهری، افزایــش جمعیــت و ایجــاد ترافیک هــای 
ــرو در شــهر احســاس می شــود،  ــدازی مت ــاد، ضــرورت راه ان درون شــهری زی

ــد... ــود دارن ــه وج ــتند ک ــهر هس ــر در ش ــای دیگ ــی نیازمندی ه برخ
۷

شاعر  ساکن منطقه در گفت وگو با  شهرآرا محله مطرح کرد

۴

موانع رشد ادبیات  در دوران کنونی

۲

در گفت وگو با مديريت بوستان ملت مطرح شد

پس از تشکیل مجامع داوطلبی شورای اجتماعی محلات منطقه ۱۱ و انتخاب 
اعضای شــورای اجتماعی محلات، اولین جلسه شــورای اجتماعی محله 

شریف با حضور تمام اعضا هفته  گذشته برگزار شد...

پيوندمحيط زيست، فرهنگ و سلامت 
اولين جلسه شوراى محله شريف برگزار شد

۳

تصميم نخست، ديدار با 
كميته نظارتى منطقه

به جرئت می توان پارک ملت را یکی از غنی ترین ظرفیت های شهری مشهد نامید، 
مجموعه ای که به واسطه جانمایی خوب و البته فضای طبیعت و همچنین ورزش 
خاصی که دارد بســیار محبوب اســت، در این گزارش به سراغ عباس سیامکی، 

مدیریت بوستان ملت، رفتیم تا بیشتر با ظرفیت های این مجموعه آشنا شویم...
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
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 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

شهرآرا

در تدارك مهر
مهر  ماه  فرارسیدن  آستانه  در 
و بازگشایی مدارس اقداماتی 
تعلیم  بهار  از  استقبال  برای 
انجام  منطقه  در  تربیت  و 
که  زمانی  ساله  می شود.هر 
پایان  از  پاییزی  خنک  نسیم 
می آید،  تابستانی  گرمای 
شهر جز رنگ زرد و نارنجی پاییزی که به خود می گیرد، 

در نشاط و سروصدای دانش آموزان هم فرو می رود.

برنامه های  در شهر مشهد  از مهر هم هر ساله  استقبال 
به شهرداری  برنامه ها  این  از  یکی  دارد،  را  خاص خود 
فرهنگی  و  عمرانی  کارهای  که  می شود  محول  مناطق 
است.امسال هم در آستانه سال جدید یکی از اقداماتی 
نقاشی  اجرای  می شود،  انجام  ساله  هر  سبک  به  که 
در  قبل  روز  چند  از  که  است  مدارس  دیوار  بر  دیواری 
امور  برخی  امر،  این  کنار  در  است،  شده  آغاز  منطقه 
با همکاری شهرداری و آموزش  نظافتی و عمرانی هم 

و پرورش انجام می شود.

ز تشــکیل  پــس ا
مجامــع داوطلبــی 
شــورای اجتماعی 
محــلات منطقه ۱۱ 
و انتخــاب اعضای 
شــورای اجتماعی 
محــلات، اولیــن 
جلسه شــورای اجتماعی محله شریف با حضور 

تمام اعضا هفته  گذشته برگزار شد.
در اولین جلســه شــورای محله شــریف که با 
موضوع انتخاب رئیس شــورای محله و بررسی 
برنامه های پیش روی شــورا برگزار شد، بعد از 
ارائه توضیحات و دســتورکار از ســوی رنجبر 
گلستانی، کارشــناس فرهنگی منطقه، اعضا به 
معرفی خود پرداختنــد و طبق رأی گیری انجام 
شده اشرف نعیمی به عنوان رئیس شورای محله 

شریف انتخاب شد.
پس از انتخاب رئیس شورای محله شریف، آناهیتا 
آرشیان، نماینده ساکنان محله، به اهمیت جایگاه 
جوانان اشــاره و بیان کرد: «با استفاده از امکاناتی 
مانند شــبکه های اجتماعی و با استفاده از فضای 
مجــازی می توان ارتبــاط بهتری بــا نوجوانان و 
جوانان برقرار کرد و از ظرفیت های آن ها در پیشبرد 

برنامه های محله کمک گرفت.»
آرشــیان ادامه داد: «در اجرای طــرح «محله ما» 

درخواست هایی برای برطرف کردن برخی نقص ها 
وجود دارد، با توجه به بودجه ای که مختص محله 
ماست می خواهیم که این بودجه تنها برای محله 
هزینه شــود و طرح هایی مثل بازپیرایی پارک ها از 

بودجه شهرداری تأمین شود.»
اشرف نعیمی، رئیس شــورای اجتماعی محله 
شریف، در ادامه جلسه بیان کرد: «چهار سالی 
اســت که طرحی با هدف ازدواج آسان با عنوان 
سایبان عشق در منطقه ۱۱ در حال اجراست که 
این طرح با حمایــت انجمن «یاد یاران» انجام 
می شود، در راستای این طرح تاکنون ۳ همایش 
مشاوره قبل از ازدواج برگزار شده است. بنابراین 
پیشــنهاد دادم تا مکانی بــرای اجرای این طرح 
داشــته باشــیم تا مراجعه کنندگان بتوانند از آن 
اســتفاده کنند. همچنین در ارتباط با این طرح 
امکاناتــی را بعــد از ازدواج در اختیار زوجین 
می گذارند تا بتوانند مراسم های خود را با هزینه 

کمتری اجرا کنند.»
نعیمــی ادامــه داد: « تاکنون طرحــی با عنوان 
گردشــگری شهری با کمک شــهرداری انجام 
می شد و برنامه های مشــهدگردی و بوم گردی 
را اجرا می کرد، درخواســت داریم در راستای 
شناساندن بیشتر ظرفیت های شهری این طرح 

تداوم داشته باشد.»
مینا سالاری، نماینده ســازمان های مردم نهاد 

در شورای محله و مســئول کارگاه هانیل، بیان 
کــرد: « کارگاه تولیــدی، حمایتــی معلولان 
هانیل(دختران بالای ۱۴ ســال) از ســال ۹۳ 
با ارائه طــرح اولیه درباره اشــتغال معلولان با 
۲کارگاه خیاطی و صنایع دســتی تحت حمایت 
بهزیستی شــروع به فعالیت کرد، اکنون بعد از 
۵ ســال افزون بر ۲کارگاه اولیه، کارگاه قالیبافی 
و چرم دوزی با مجمــوع ۵۰ نفر مددجو، ۵ نفر 
استادکار، یک نفر به عنوان مسئول فنی، یک نفر 
روان شــناس و یک نفر آشپز با حضور مؤسسان 
مرکز مشــغول به فعالیت های تولیدی اســت. 
عمده فعالیت هــای کارگاه به صــورت جزئی 
و نمایشــگاهی به فروش می رســد در حالی که 
توانایی تولیــدی برای دریافت ســفارش های 
مختلف از جمله ساک های دوستدار طبیعت، 
لباس های بیمارستان، کاورهای رنگی ورزشی 
مــدارس، کاورهای کت و شــلوار، کیف های 
فروشگاهی، دستمال آشــپزخانه، لباس نوزاد 
در کارگاه خیاطــی، دوخت انــواع کیف پول، 
کیف های دســتی و مــدارک، جاکارتی با لوگو 
و آرم ســفارش دهنده به عنوان هدیه تبلیغاتی، 
همچنیــن انــواع کمربند و دســتبند چرمی در 
کارگاه چــرم دوزی، بافــت انــواع تابلو فرش، 
قالیچه و گلیم، کوســن های رنگــی در کارگاه 
قالی بافــی و تولیــدات ســرامیکی و لعابی به 

به آخرین روزهای تابستان 
که می رســیم و زمانی که 
نســیم پاییزی در شــهر 
می پیچد، بــه یاد معضل 
تکــراری و آشــنای این 
سال های شهر می افتیم، 
جایی که به علت طولانی 
شدن زمان وارونگی هوا در پاییز و زمستان و البته نقش 
پررنگ انسانی، هوای آلوده بر سر شهر سایه می افکند 
و بسیاری از برنامه ها و رفتار شهروندان را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
در این سال ها برای برطرف شدن مشکل آلودگی هوا 
در کلان شهرهای کشور از جمله مشهد راهکارهایی 
پیشــنهاد  و اقداماتی هم انجام شــده ولــی به طور 
مشــخص اتفاق مثبتی نیفتاده اســت و ما به زودی با 
شروع فصل سرما با این مشکل تکراری دست و پنجه 

نرم خواهیم کرد.
در این بین یکی از موضوع های مشخصی که می تواند 
تا حد زیادی در کاهش آلودگی هوا مؤثر باشــد رفتن 
به سوی شهر انسان محور و کم رنگ کردن چهره شهر 
خودرو است که این موضوع خود شامل بر چند بخش 
است از جمله توسعه حمل و نقل عمومی و پرداختن به 
ایجاد پیاده راه ها، اما یکی از راهکارهایی که خروجی 
مثبتی را در کشــورهای توســعه یافته به ثبت رسانده 
است، توسعه فضاهای دوچرخه سواری در شهر است.
اولین نکته در توسعه دوچرخه سواری در شهر و تشویق 
شهروندان به این موضوع، به ارمغان آوردن «امنیت» 
برای دوچرخه سواران است، متأسفانه در کنار مشکل 
آلودگی هوا، مشــکل رعایت نکردن قوانین رانندگی 
در شهر (سبقت از راســت) هم اتفاق می افتد که این 
امر ســبب جلب امنیت از ورزشکاران و شهروندانی 
می شــود که قصد دارند از مســیرهای دوچرخه یا در 
حاشیه خیابان ها با دوچرخه رفت  و آمد کنند، برطرف 
کردن این ضعف از طریق فرهنگ سازی و ایجاد برخی 
الزامات برای رانندگان می تواند اولین قدم در راستای 

توسعه دوچرخه سواری در شهر باشد.
مســیر اختصاصی دوچرخه ســواران در شهر، دیگر 
موضــوع حائز اهمیت اســت که می تواند مشــوق 
شــهروندان به اســتفاده از دوچرخه باشــد، شاید 
ســؤالی که پیش بیاید این باشد، کسی که می خواهد 
دوچرخه ســواری کنــد در معبــری غیر از مســیر 
اختصاصی هم می تواند این کار را بکند، اما ساخت 
مســیر اختصاصی دو موضوع را برطــرف می کند، 
ابتدا مبحث نگرانــی از امنیت دیگر وجــود ندارد و 
در مرحله دوم تشــویقی اســت، برای فرد یا افرادی 
که اســتفاده از دوچرخه را به خودرو تک سرنشــین 
ترجیح داده اند، پیشــبرد این قســمت از کار همت 
بالای مجموعه مدیریت شــهری در یک سطح وسیع 
شهری را طلب می کند.چند ســالی است در مشهد 
ایستگاه هایی برای خدمات رســانی به علاقه مندان 
دوچرخه ســواری و تحویل دوچرخه به آن ها ساخته 
شده اســت، آنچه اکنون مورد بحث است، یکی کم 
بودن این ایستگاه هاســت و دیگری نگهداری نکردن 
درست این ایستگاه ها و دوچرخه های آن، با توجه به 
رشد جمعیت و توسعه فضاهای شهری لازم است که 
در گذر زمان به تعداد این ایستگاه ها هم افزوده شود، 
در کنار این موضوع به نظر می رسد در سال های اخیر 
نگهداری درستی از این ایستگاه ها و دوچرخه ها نشده 
است، چرا که یا ایســتگاه ها در زیر گرد و غبار محو یا 

تعداد زیادی از دوچرخه ها بلااستفاده شده اند.
 ایجاد مشوق ها و روش های انگیزشی در کنار آنچه 
ذکر کردیم می تواند قدمی در راســتای کاســتن از 

حجم ترافیک و دود در شهر باشد.

سید مصطفی بهشتی
دبیر شهر آرا محله

امنيت و زيرساخت، لازمه 
توسعه دوچرخه سوارى

هماهنگی لازم 
برای اجرای 
اردوهای 
گردشگری در 
منطقه انجام 
خواهدشد

هم رکاب باشیم

به قلم دوربین

حرف  اول

محسن زکریا
خبرنگار شهرآرا محله

سید مصطفی بهشتی

اولين جلسه شوراى محله شريف برگزار شد

تصميم نخست، ديدار با كميته نظارتى منطقه
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به جرئت می تــوان پارک 
ملت را یکی از غنی ترین 
ظرفیت های شهری مشهد 
نامید، مجموعه ای که به 
واســطه جانمایی خوب 
و البته فضــای طبیعت و 
همچنین ورزش خاصی 
که دارد بسیار محبوب اســت، در این گزارش به سراغ 
عباس سیامکی، مدیریت بوستان ملت، رفتیم تا بیشتر 

با ظرفیت های این مجموعه آشنا شویم.

 فضای سبز پایه اصلی بوستان ها
ســیامکی کــه حــدود ۲ســال اســت مســئولیت 
مجموعــه بوســتان ملــت را پذیرفتــه اســت، در ابتدای 
ــی اش  ــته تحصیل ــه رش ــاره ای ب ــو اش ــن گفت وگ ای
کــه مرتبــط بــا حــوزه کاری اوســت، داشــت و گفــت: 
ــت  ــوزش محیط زیس ــته آم ــه رش ــن دانش آموخت «م
ــن در  ــری م ــل همفک ــتم، حاص ــد هس در دوره ارش
مجموعــه بــا دوســتان و همــکاران در ابتــدای کار ایــن 
ــرای پــارک تعریــف  ــود کــه یــک شــعار راهبــردی ب ب
ــت،  ــط زیس ــدگاه محی ــت، پیون ــتان مل ــود، «بوس ش
ــرد کاری  ــعار و راهب ــوان ش ــلامت»، عن ــگ و س فرهن
ــوان  ــه عن ــه س ــن رو ک ــد، از ای ــدای کار ش ــا در ابت م
ــث  ــه مباح ــلامت هم ــگ و س ــت، فرهن محیط زیس
ــه  ــرد، پای ــتان را در برمی گی ــوزه بوس ــه ح ــوط ب مرب
اصلــی در تمــام بوســتان ها، بحث فضای ســبز اســت 
ــا را  ــن فض ــا ای ــتیم ت ــلاش هس ــدا در ت ــا در ابت ــه م ک

حفــظ کنیــم تــا بتوانیــم وضعیــت آن را بهتــر کنیــم.»

 ظرفیت ورزشی
مدیــر بوســتان ملــت افــزود: «ما اکنــون یــک ظرفیت 
ــدود ۲۰  ــم، ح ــتان داری ــم در بوس ــی ه ــی غن ورزش
گــروه ورزشــی داریــم کــه در ایــن بوســتان مشــغول به 
ورزش هســتند، در کنــار ایــن گروه هــا افــراد بســیاری 
ــتان  ــرادی در بوس ــورت انف ــه ص ــه ب ــتند ک ــم هس ه
ملــت ورزش می کننــد، ویژگــی خــاص بوســتان 
ملــت ایــن اســت که مســیر ســلامت بــه طــول ۳۷۰۰ 
متــر دارد کــه مــردم می تواننــد در این مســیر بــه ورزش 
بپردازنــد، بــدون اینکــه نیــازی بــه امکانــات خاصــی 
ــه  ــارک تعبی باشــد، جایگاه هایــی هــم در نقاطــی از پ
شــده کــه بــه دســتگاه های ورزشــی مجهــز اســت کــه 
ــد،  ــره ببرن ــا به ــد از آن ه ــر می توانن ــراد حرفه ای ت اف
در کنــار این هــا زمین هــای ورزشــی از جملــه 
ــکتبال،  ــال، بس ــال، والیب ــکیت، فوتب ــای اس زمین ه
بدمینتــون، تنیــس و اســتخر هــم فراهــم اســت، زمین 
ــور  ــرق کش ــه در شمال ش ــم ک ــم داری ــف ه مینی گل
ــرایط  ــه ش ــم ک ــا کنی ــم ادع ــت، می توانی ــر اس کم نظی
بــرای هــر ورزشــی کــه زمینــه آن وجــود داشــته اســت 

در پــارک ملــت فراهــم آورده ایــم.»

 پویایی پارک
عبــاس ســیامکی در ادامــه بــه موضــوع پویایــی پــارک 
ــرهای  ــه قش ــه ب ــت: « توج ــرد و گف ــاره ک ــت اش مل
مختلــف و ایجــاد بســتر های متفــاوت ســبب 

ــی  ــه پویای ــراد مختلــف ب ــا حضــور اف شــده اســت ت
پــارک ملــت کمــک کنــد، بــه تازگــی  هــم کــه گــروه 
مستندســازی در مجموعــه حضــور داشــتند بــه ایــن 
ــن  ــا در طــول ســال در ای ــد داشــتند، م کی موضــوع تأ
پــارک همایش هــای هنــری و ورزشــی مختلفــی 
ــای  ــزاری همایش ه ــه برگ ــم، از جمل ــزار می کنی برگ
ــا اســتقبال هــم مواجــه شده اســت.» عکاســی کــه ب
مدیــر بوســتان ملــت ادامــه داد: «مــا زمینــه حضــور 
ــارک ملــت فراهــم و  اورژانــس اجتماعــی را هــم در پ
ــور  ــم حض ــاد داری ــه اعتق ــرا ک ــم، چ ــهیل کرده  ای تس
اورژانــس اجتماعــی در پــارک ملــت می توانــد ســبب 

ایجــاد یــک فضــای مثبــت روحــی شــود.»

برهم زدن امنیت بزهکاران
د به  ی خو نی صحبت ها یا ر بخش پا مکی د سیا
ضعف های موجود در مجموعه و تلاش برای برطرف 
کردن آن ها اشاره کرد و گفت: «در سال های اخیر 
مواردی در پارک ملت اتفاق افتاده که سبب نارضایتی 
شهروندان و احساس ناامنی برای آن ها شده است 
که مهم ترین آن ها فروش مواد مخدر بوده است، 
در راستای بهبود این اوضاع ما هم اقداماتی انجام 
داده ایم و برخوردهایی در چارچوب قانون شده 
است، اما یکی از کارهای فرهنگی که در این راستا 
انجام داده ایم سعی کرده ایم امنیت این بزهکاران 
را بر هم بزنیم و یکی از قسمت هایی را که پاتوق 
ین قشر بوده است تبدیل به مسیر گالری عکس  ا

کرده ایم.»

صورت عروســک و دیوارکوب و ظــروف تزئینی، تولید 
بی و  جعبه هــای هدیــه، کهنــه کاری روی لــوازم چو
پلاســتیکی مثل جعبه دستمال کاغذی و میزهای قدیمی 
مناسب برای رســتوران و کافی شاپ هاست. این کارگاه 
در طــول فعالیــت خود مثل هــر کســب و کاری بالا و 
پایین هایی را پشت ســر گذاشته تا اینکه امروزه می تواند 
از پــس حداقل هزینه هــای تولیدی برآیــد، با این حال 
کسب ســفارش و ثبت قراردادهای تولیدی باعث رونق 
بیشــتر و ایجاد انگیــزه برای ادامــه کار حتی به صورت 
گسترده تر و استفاده از نیروی کار بیشتر در داخل و خارج 
از کارگاه خواهد بود که این مهم با حمایت و پشــتیبانی 
ســازمان های مربوط مثل وزارت بهداشت، شهرداری، 
فرمانداری و دیگر ســازمان های مرتبط میســر خواهد 
بود. ایشان به این موضوع اشــاره کردند که شانس کمی 
برای شرکت در مناقصه های هر کدام از سازمان ها دارند 
و همچنیــن محدودیت برای تبلیغات دارند و نداشــتن 
پشتوانه مالی برای تولید بدون ثبت قرارداد و درخواست 

حمایت داریم.»
محمدرضا رنجبر گلستانی، کارشناس فرهنگی منطقه نیز 
گفت: «هماهنگی لازم برای اجرای اردوهای گردشگری 
در منطقــه انجام خواهیم داد و همچنیــن تفاهم نامه طرح 

دوستدار کودک برای مدرسه صدف تهیه خواهد شد.»
در پایان جلسه مصوب شد تا پیگیری برای جلسه با شورای 
کمیته نظارتی انجام شود، همچنین پیگیری چمن مصنوعی 

زمین ورزشی در دستور اداره فرهنگی منطقه قرار گیرد .

محسن زکریا

گردهمایی پویش هم رکابان برگزار شد. به گزارش شهرآرامحله، در راستای حمایت 
از سلامت، کاهش ترافیک و آلودگی و ترویج فرهنگ دوچرخه سواری گردهمایی 

هم رکابان برگزار شد.
گروه هم رکابان شهری که طبق برنامه در نقاط مختلف شهر حاضر می شوند، در آخرین 

برنامه خود در راستای ترویج فرهنگ دوچرخه سواری در میدان آزادی ابتدای بولوار 
وکیل آباد حاضر شدند و تا سه راه ادبیات رکاب زدند.این هم رکابی با این هدف انجام 
شد که بتوان در قالب یک پویش برخی از ایرادهای رفتاری که سبب آسیب رساندن به 

شهر می شود در قالب شعار «ما می توانیم» کم رنگ تر کرد.

در گفت وگو با مديريت بوستان ملت مطرح شد

پيوند محيط زيست، فرهنگ و سلامت پيوند محيط زيست، فرهنگ و سلامت پيوند محيط زيست، فرهنگ و سلامت 
اولين جلسه شوراى محله شريف برگزار شد

تصميم نخست، ديدار با كميته نظارتى منطقه
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

هـر  شناسـنامه  از  مهمـى  بخـش  ادبيـات 
ملتـى را تشـكيل مى دهـد امـا در كشـور 
دارد.  اصيـل  و  طولانـى  بـس  قدمتـى  مـا 
مـا  مـردم  پـود  و  تـار  بـا  ادبيـات چنـان 
عجيـن شـده اسـت كـه در هـر خانـه اى 
اينجـا  يافـت.  شـعرى  كتـاب  مى تـوان 
سـرزمين فردوسـى، حافظ، عطار، سـعدى، 
نيمايوشـيج، شـهريار و ... اسـت. مـردم ايـن ديـار بـا شـعرهاى 
بـا لالايـى مادرانـه،  محلـى همبستگى شـان را نشـان مى دهنـد، 

درس  معلـم  شـعر  بـا  مدرسـه  در  مى خواباننـد،  را  كودكانشـان 
زندگـى مى آموزنـد، در كار، شـعر را دسـتمايه كسـب مى كننـد و 
در نبردهـا سـرود پيـروزى و اميـد سـر مى دهنـد. وقتـى هـم كه 
پـاى احساسـات فـردى در ميـان باشـد چنـان بـا شـعر از غـم و 
شادى هايشـان مى گوينـد كـه احساسشـان بـا احسـاس ديگـرى 
گـره مى خـورد. در ايـن بيـن مـردم خطـه خراسـان همچنـان در 
شـعر و ادب پيشـرو هسـتند و چنـان در خواندن و سـرودن شـعر 
صاحـب نـام هسـتند كـه شـاعران زيـادى را در اين ديـار پرورش 
داده انـد. بـه هـر كـوى و بـرزن بـروى، مردمش شـعر را چاشـنى 

فهیمه شهری 
خبرنگار شهرآرا محله

شاعر  ساکن منطقه در گفت وگو با شهرآرا محله مطرح کرد

موانع رشد ادبيات در دوران كنونى
گـل دفتــــر

  لطفا ابتدا خودتان را معرفی کنید.
ســال ۱۳۱۱ در روســتای چرمه از توابع فــردوس به دنیا 
آمدم. مادربزرگم با اینکه فقط ســواد قرآنی داشت، شعر 
می گفت. پدرم شغلش خیاط بود اما او نیز شعر می گفت. 
من هم به طور مادرزادی این اســتعداد را داشــتم. اولین 
شعرم را کلاس ســوم ابتدایی ســرودم. آن زمان یکی از 
هم کلاســی هایم برای خرید زعفران رفته بود و ســارقان 
یش را گرفتــه بودند. وقتی ماجرا را در کلاس تعریف  جلو
کرد، شعری برایش ســرودم و در حضور معلمان خواندم 
که مورد توجــه همه قــرار گرفت. تحصیلاتــم را تا حد 
ابتدایی خواندم و به شــغل آبــا و اجدادی مان که خیاطی 
بــود پرداختــم. بعدها در بزرگســالی تحصیلاتــم را تا 
دیپلم ادامه دادم. ســال ۱۳۳۸ یکی از آشــنایان به مغازه 
خیاطــی ام آمد و گفت «قیچی ات را کنــار بگذار و بیا در 
ســازمان اردوی کار که همین فنــی و حرفه ای امروز 
است، مشــغول کار شــو.» تا بازنشســتگی در این 
سازمان بودم و ســپس در روابط عمومی آسایشگاه 
معلولان فیاض بخش مشــغول کار شــدم. چون 
خودم یک فرزند معلول داشــتم که فوت شــد، 
خیلی دوست داشتم در کنار این قشر باشم. در 
چهار سالی که آنجا بودم برایشان ۲۷ سرود و 
۴تئاتر نوشتم. یکی از شعرهایم را کنار تابلو 
استاد فرشچیان نوشــته اند و هنوز بر دیوار 
آنجاست. سپس بیش از ۴سال در روابط 
عمومی مجمع خیران مدرسه ساز بودم و 
برای تجلیل از خیران، شعر می سرودم. 
از آنجا به خردســرای فردوسی آمدم و 
از آن زمان تاکنــون در کتابخانه این 
مجموعه مشــغول فعالیت هستم. 
وقتی اینجــا آمدم به تنهایی ۹ هزار 
جلــد کتــاب را از قفســه ها پایین 
آوردم و ثبت کردم. طی یکی، ۲ ســال 
اخیر، فرزندانــم خیلی اصرار کردند که 
شعرهایم را به چاپ برسانم. برای همین 
حدود ۱۸۰ شعرم را جمع آوری کردم و 
کتاب مجموعه شــعرم اکنون در حال 
تایپ است. بیشتر اشــعار این کتاب، 
اجتماعی هســتند و اگــر اجازه چاپ 

بگیرد، به زودی منتشر می شود.
 استعداد شاعری خودتان را چگونه 

تقویت کردید؟
این امر را مدیون دوره های آموزشــی، 

جلسات و انجمن های شعری که برگزار می شود می دانم. 
یم  یک روز معلم فرزندم که می دانســت من شــعر می گو
از من پرســید انجمــن می روی؟ من نمی دانســتم چنین 
انجمن های ادبی هســت، از وقتی او گفــت، برای اولین 
یا آشــنا شــدم. بعد هم بــه بزرگ ترین  بار بــا انجمن پو
انجمن ادبی ایــران یعنی انجمن فــرخ راه پیدا کردم. در 
آنجا از آموزه های بزرگانــی چون «کمال»، «صاحبکار» 
و «قدســی» برخوردار شــدم. «حبیــب ا... بی گناه» و 
«غلامرضا فتایی» هــم خیلی راهنمایم بودند. همیشــه 
سعی می کردم به انتقادها و نظرات آن ها گوش کنم تا نقاط 

ضعف نوشته هایم را متوجه شوم.
 با توجه به اینکه سال هاســت در محافل ادبی حضور 
یــادی در این عرصه  یــد و در کنــارش مطالعات ز دار
یار را روز  داشته اید، به نظرتان چرا روز بزرگداشت شهر

شعر و ادب نامیده اند؟
بزرگ ترین سراینده ایران«فردوســی» است اما شهریار به 
لحــاظ تاریخی، نزدیک تر به زمان ماســت و ویژگی هایی 
دارد که او را با دیگر سراینده ها متمایز کرده است. از جمله 
این ویژگی ها آن است که شهریار دوزبانه بود و در عین آذری 
زبان بودن، از ادب فارسی غفلت نکرد. این ویژگی او باعث 
وحدت ملی می شــود و بسیار ارزشمند است. از طرفی در 
دینداری، هیچ شاعری به پای شهریار نمی رسد. البته بیشتر 
شعرای ما شهرت خودشان را مدیون شعرهایی می دانند که 
در وصف ائمه سروده اند اما شهریار تأثیرپذیری زیادی از 
دین دارد و می توان او را دایره المعارف فرهنگ تشیع نامید. 
او همچنین از مسائلی مانند باده خواری و فسادهای دوران 
شاهنشــاهی به دور بوده و در عین حال که بــه ناپاکی ها و 
زشــتی ها آلوده نشده، در اشعارش از دین دفاع کرده و شعر 
معروفش «علی ای همای رحمت تو چه آیتی خدا را / که به 
ما سوا فکندی همه سایه هما را» با نظمی بسیار زیبا سروده 
اســت. افزون براین، بسیاری از شــاعران دوران شهریار، 
به دلیل شــرایط بد سیاسی، اشــعاری پر از حزن و اندوه و 
ناامیدی دارند اما شــهریار همواره امیــدش را حفظ کرده 
است و در دوران خفقان و نا امیدی، مردم را به اهل بیت(ع) 
و تمسک جســتن به قرآن سوق می دهد. او در عین حال که 
کلامی مردمی دارد و شــعرش فهمیده می شود، برخلاف 
برخی شــعرا، هیچ گاه کلامش را به هجو و ســخنان کوچه 
بازاری آلوده نکرده است. شعر او سرشار از عاطفه است و 
با دایره لغات وســیعی که دارد احساساتش را به مخاطبش 
منتقل می کند. به طور کلی می توان گفت شــهریار شــعر 
را به اوج رســاند و به نظر من لیاقت این را داشــت که روز 

بزرگداشت او را روز شعر و ادب نام گذاری کنند.

پایندگی شعر و ادب
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درس  معلـم  شـعر  بـا  مدرسـه  در  مى خواباننـد،  را  كودكانشـان 
زندگـى مى آموزنـد، در كار، شـعر را دسـتمايه كسـب مى كننـد و 
در نبردهـا سـرود پيـروزى و اميـد سـر مى دهنـد. وقتـى هـم كه 
پـاى احساسـات فـردى در ميـان باشـد چنـان بـا شـعر از غـم و 
شادى هايشـان مى گوينـد كـه احساسشـان بـا احسـاس ديگـرى 
گـره مى خـورد. در ايـن بيـن مـردم خطـه خراسـان همچنـان در 
شـعر و ادب پيشـرو هسـتند و چنـان در خواندن و سـرودن شـعر 
صاحـب نـام هسـتند كـه شـاعران زيـادى را در اين ديـار پرورش 
داده انـد. بـه هـر كـوى و بـرزن بـروى، مردمش شـعر را چاشـنى 

كلامشـان مى كننـد و بـا اشـعار و ضرب المثل هايـى كه از شـاعران 
بـود. پذيرايتـان خواهنـد  برده انـد،  ارث  بـه 

ايـن بـار بـه مناسـبت روز شـعر و ادب  فارسـى، سـراغ يكـى از 
شـهروندان محلـه فارغ التحصيـلان رفتيـم. محمدطاهر پيـك بدون 
هيـچ تحصيـلات آكادميكـى، اسـتعداد مادرزادى در سـرودن شـعر 
دارد و بـه قول خـودش، دو كارتن بـزرگ موز دارد كه حـاوى دفاتر و 
برگه هـاى شـعرش اسـت. او متولـد 1311 و از اعضاى ثابـت انجمن ها 
و محافـل ادبى شـعر مشـهد اسـت. در ادامه، پرسـش هاى مـا از اين 

شـاعر محلـى و پاسـخ هاى او را مى خوانيـد.

شاعر  ساکن منطقه در گفت وگو با شهرآرا محله مطرح کرد

موانع رشد ادبيات در دوران كنونى

 وضعیــت شــعر و ادب در دوران کنونــی را چطور 
می بینید؟

طی ده های اخیر، شــعرهای نیمایی و سبک نو وارد شده 
بــه خود خوب هســتند اما این ســبک ها  اســت که به نو
دستمایه عده ای شــده اند که علم کافی از شعر ندارند و به 
اسم شعر نو، جملاتی را ســر هم می کنند و نامش را شعر 
می گذارنــد. این موضوع می تواند به جایگاه شــعر لطمه 
یش گرفته شود. البته بنای شعر و ادب ایران  بزند و باید جلو
آن قدر مستحکم و اصیل اســت که با چنین ضربه هایی از 
هم نمی پاشــد اما روند فعلی مانند این است که یک کاخ 
زیبا را خدشــه دار کنیــم. در واقع اگر شــعر را به صورت 
پلکانی در نظر بگیریم، غزل و قصیده و اشــعار شاعرانی 
چون حافظ و سعدی و فردوســی در بالاترین قسمت این 
پلکان قــرار می گیرد و ســروده های غیــر اصولی برخی 
شاعران، در پایین ترین پلکان هســتند بنابراین نمی تواند 
آســیب جدی وارد کند اما رســالت ما ایجاب می کند که 

جلو انحرافات در شعر را بگیریم.
 جایگاه اســتان خراســان در ادبیات کشور چگونه 

است؟
شــعر و ادب اســتان خراسان 
همیشــه سرلوحه کشــور بوده 
است. نویســندگان بسیاری از 
کتب ادبی، اهل استان خراسان 
بزرگ هســتند. شــاید یکی از 
دلایل این امر حضور مرقد مطهر 
حضرت ثامن الحجج(ع) باشد 
چراکه همیشه در طول تاریخ، 
یســندگان دوست  شــعرا و نو

داشــته اند در جوار ائمه باشــند و به این همجواری افتخار 
می کردند. در دیگر شهرهای ایران هم شاعران و نویسندگان 
بزرگی بوده اند اما خراسان بزرگ همواره جایگاه رفیع و بالایی 
دارد. در جنوب خراســان محال اســت با یک بنا، چوپان، 
کاســب، زن خانه دار و ... صحبت کنیــد و در بینش برایتان 
چند بیت شعر نگوید. خراسانی ها؛ از استاد دانشگاه گرفته تا 

کاسب محلی، وجودشان با شعر عجین شده است.
چرا در دوران کنونی، ناشران به انتشار مجموعه اشعار 

تمایل نشان نمی دهند؟
چند موضوع روی این مســئله تأثیر گذاشــته است؛ اداره 
ارشــاد در دادن مجوزها باید گذشت بیشتری داشته باشد 
و کمی آســان تر بگیرد. البته من اعتقادی نــدارم به کتبی 
اجازه چــاپ دهند که دیانت، ملیت و اســتقلال ما را زیر 
سؤال می برد اما به نظر می رسد در بعضی مسائل می توانند 

یسندگان هم به دلیل مشکلات  سهل تر بگیرند. بعضی نو
مادی از چاپ اشعار و کتابشــان صرف نظر می کنند. در 
فضای کلی جامعه هم آن طور که باید جایگاه شعر و ادب 
حفظ نشــده و بعضی از مردم با این عرصه بیگانه هستند. 
در گذشــته حتی بازی های ما همراه با شــعر بــود و قافیه 
داشت. کتاب های درسی پر از شعر بود و بسیاری مفاهیم 
اخلاقی و تربیتی را از این طریــق یاد می گرفتیم اما اکنون 
شاهد افتی در این باره هســتیم و این ها باعث می شود که 

بی نداشته باشند. یسندگان وضعیت مطلو ناشران و نو
ید که بیشــتر به ادبیات پرداخته  کید دار  چرا این قدر تأ

شود؟
چون ادبیات موجب ارتقای فرهنگ می شــود. به عبارتی 
دیگر کشوری که مردمش با شعر و ادب انس گرفته باشند، 
بزرگان ادبی شان را بشناســند و به آن ها احترام بگذارند، 
هر روز سطح فرهنگی شان افزایش می یابد و برعکس اگر 
کشوری نســبت به بزرگان ادبی اش بی توجه باشد، سطح 
فرهنگی مردمش کاهش پیــدا می کند. امروز هم یکی از 
مشــکلاتی که ما از آن صحبت می کنیم تهاجم فرهنگی و 
تقلیــد کورکورانه جوانانمان 
از آداب و رســوم و رفتارهای 
غربی هاست. علت این امر 
را بایــد در همیــن بیگانگی 
فرهنگی جســت وجو کرد. 
جوانان ما فرهنگ غنی کشور 
خودشان را درک نمی کنند و 
نمی شناســند که از فرهنگ 
غــرب پیــروی می کننــد. 
متأسفانه در این زمینه آن قدر 
پیشــروی کرده ایم که حتی بعضی واژگان انگلیســی را به 
جای واژگان فارســی به کار می بریم به عنوان مثال امروزه 
یند «اوکی».  یم که افراد به یکدیگر می گو بسیار می شــنو
این خیلی به زبان فارسی لطمه می زند. ما باید بچه هایمان 
یق کنیم. دولت هم باید  را به ایرانی بودن و ایرانی شدن تشو
چنین دغدغه ای داشته باشد و برای ادبیات تسهیلات قائل 
شود البته منظورم از تسهیلات دادن وام و امتیازات مادی 
نیست. همین که راه را برای انجمن های ادبی هموار کنند، 
به آن ها مجــوز دهند و مردم را به حضــور در این محافل 
یق کنند، گام بســیار مهمی است. در دروس آموزش  تشو
و پرورش هــم باید تجدیدنظر شــود و به ادبیات بیشــتر 
بپردازند. در گذشــته ادبیات در کتاب های درسی جایگاه 
بهتری داشــت اما متأســفانه اکنون آن طور که باید به این 

موضوع پرداخته نمی شود.

در روزگاری که بسیاری از اصول و سنت ها به فراموشی سپرده  می شوند، مراکز و 
شخصیت هایی هستند که سعی در حفظ و پاسداری ادبیات کهن ایران دارند.

آنچه در سال های اخیر شاهد بوده ایم این است که همواره با حرکت رو به جلوی جامعه 
به سمت مدرنیته، بسیار از آداب و در واقع شناسنامه هویت کشور کمرنگ می شود.

یت فرهنگی کشور ماست، در منطقه ۱۱  شعر و ادبیات فارسی هم بخشی از هو
مکان هایی مانند خردسرای فردوسی و خانه خورشید هستند که در این سال ها سعی 
بر این داشته اند تا برگزاری نشست ها و برنامه هایی جلوه شعر و ادبیات فارسی را در 

جامعه نشان دهند.

ما بايد بچه هايمان را به
تشويق  شدن  ايرانى  و  بودن  ايرانى   
دغدغه اى  چنين  بايد  هم  دولت  كنيم. 
ادبيات تسهيلات  براى  باشد و  داشته 

قائل شود

یم امــا مردم به  یادی دار  ما اکنون شــاعران خــوب ز
درســتی آن ها را نمی شناســند. به نظر شــما علت این 

گمنامی چیست؟
در گذشته، سواد مردم کم بود و طبیعتا تعداد شعرا و نویسندگان 
هم کم بود بنابراین در هر شهر یا روستایی اگر یک شاعر وجود 
داشت همه او را می شناختند و هرجا می رفتند می گفتند فلان 
شاعر در فلان دیار اســت اما اکنون تعداد شعرا و نویسندگان 
زیاد شــده، در هر محله ای ممکن است چند سراینده وجود 
داشته باشد. در گذشته که تعداد سرایندگان کم بود، انتخاب 

بینشــان و معرفــی اینکه کدام 
شــاعر برتر اســت، راحت بود 
اما اکنــون با زیاد شــدن تعداد 
یسندگان و شــعرا، معرفی و  نو
انتخاب سرایندگان برتر دشوار 
شده اســت. زندگی شهری هم 
توســعه پیدا کرده است و همه 
این ها موجب می شود که بعضی 
سرایندگان خوب گمنام بمانند. 
البتــه به طور کلــی اگر محافل 
ادبی را گسترش دهیم و رویکرد 

خانواده و آموزش و پرورش متوجه شــعر و ادب باشد، بهتر 
می توانیم فاصله بین مردم و شعرا را کم کنیم.

 عده ای معتقدند شــعرهای امروزی حرف جدیدی 
برای گفتن ندارند و خیلی شبیه یکدیگر هستند. نظرتان 

در این باره چیست؟
این انتقاد تا حدی درســت اســت. یکــی از دلایلی که با 
به رو هســتیم این اســت که امروزه با  چنین موضوعی رو
شــاعرنماهای زیادی مواجه هستیم. شــاعرنماها گمان 
می کنند همین که فرق بین قصیده و غزل را می دانند باید به 
یند «اســتاد». در واقع دانش پایین و سطح توقع  آن ها بگو
بالایی دارند. آن ها به اصول شــعر سرودن آشــنا نیستند و 
همین که ابیات یا جملاتی را می ســرایند و به وســیله چند 
فرد عادی (نه متخصص اهل ادب) تعریف می شوند گمان 
می کنند چه شاعر سخنوری هســتند. فضای مجازی هم 
به این امر دامن زده به گونه ای که فرد شــعری را می سراید 
و در فضای اینســتاگرام و ... پخش می کند و وقتی می بیند 
کلی لایک دریافت کرده اســت گمان می کند چه ســطح 
بالایی دارد. این ها به ادبیات خدشه وارد می کنند و یکی از 
یند شعرها تکراری  خدشه ها همین اســت که مردم می گو
اســت و حرف جدیدی برای گفتن نــدارد. در واقع چون 
یسندگی واقف نیستند نتوانسته اند  یسندگان به اصول نو نو

آن طور که باید از قلمشان استفاده کنند.
 وضعیت نقد در عرصه ادبیات امروز چگونه است؟

یسندگان امروزی خیلی کم است.  انتقادپذیری شعرا و نو
به عنوان مثال در جلســه ای بودیم کــه حبیب ا... بی گناه، 
آرام در گوش جوانی گفت فلان جای شعرت ایراد دارد اما 
آن جوان شــروع به بی ادبی کرد. بی گناه خطاب به جوان، 
رو به من کرد و گفــت «این فرد را می بینــی؟ اگر به اینجا 
رســیده به خاطر این اســت که هرچه انتقاد به اشــعارش 
کردیم به گوش گرفت و ســعی کــرد ایراداتش را برطرف 
یســندگان امروزی انتقادپذیری پایینی  کند». متأسفانه نو
دارند و این باعث می شــود که پیشرفت نکنند. از آن طرف 
هم نقدهــای غیراصولــی و ناصحیح را زیــاد می بینیم. 
بعضی ها نیز از روی حب و بغض شــخصی، نقدهایی بر 
یک اثر می آورند که بی انصافانه اســت. انتقادپذیر نبودن 
یسندگان و اصولی نبودن نقدها، به ادبیات لطمه می زند  نو

و مانع رشد آن می شود.
 فضای مجازی چه تأثیری بر ادبیات گذاشته است؟

بی است اما باید به درستی استفاده  فضای مجازی ابزار خو
شود. در غیر این صورت می تواند آسیب زا باشد. متأسفانه 
اکنون یکی از مشــکلاتی که فضای مجــازی ایجاد کرده 
یسند و  اشعار جعلی اســت. بدین معنی که ابیاتی را می نو
آن را به نام فلان شــاعر درج می کنند درحالی که مربوط به 
یک شاعر دیگر است. همچنین دیده می شود درباره بعضی 
مشکلات اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و ... اشعاری را 

یســند و برای اینکه بازتاب بیشــتری داشته باشد آن  می نو
را به نام یکی از شــعرای معروف می زنند. مردم هم بدون 
بررســی و راســتی آزمایی، این پیام ها را پخش می کنند. 
یم کاش شــعر هم مانند کشتی، تشکی  من همیشه می گو
برای زورآزمایی داشــت تا مردم می دیدند چه کسی قدرتر 
است. اما ادبیات طوری اســت که هر فرد غیرمتخصصی 
ید، مطلب می گذارد و  به آن ورود پیدا می کند، نقد می گو
... و تشکی مانند کشتی نیســت که مردم ببینند در بین این 

مدعیان، چه کسی هنر بیشتری دارد.
باره شــعرهای   نظرتان در
حاوی نقدهــای اجتماعی 

چیست؟
همواره در طول تاریخ، شــعر 
یکــی از ابزارهــای نقد بوده 
است. امروز هم خیلی مسائل 
و مشــکلات در قالب شــعر 
بیان می شــوند که این خیلی 
خوب است و می تواند باعث 
اصلاح شود منتهی باید دقت 
داشــت که این نقدها درست 
باشد و خدای نکرده به ســمت تهمت نرود. به عنوان مثال 
اگر فلان کارمند یا مســئولی ایــرادی در کارش دارد، باید 
عرصه را بر شاعر باز گذاشــت تا در این باره شعر انتقادی 
ید. چنین ابیاتی می تواند تلنگری به مردم و مســئولان  بگو
باشــد و موجب اصلاح شــود. شــاعر مانند یک دوربین 
عکاســی همیشه روشــن اســت و از جامعه، حکومت، 
زشــتی ها، زیبایی ها و ... عکس می گیــرد و این عکس ها 
ییم  در ســروده های او تأثیر می گذارد. درست نیست بگو
ید. شاعر در کنار  بی ها و زیبایی ها ســخن بگو فقط از خو
ابیات عاشقانه، احساسی و امیدوارانه اش، ابیات تاریک و 
انتقادی هم می تواند داشته باشد. اگر دنبال سکوت و پنهان 
کردن مسائل باشیم هیچ وقت مشکلات حل نمی شوند اما 
گاهی  همه می بینیم وقتی نقطه ضعفی مطرح می شــود و آ
عمومی نســبت به آن بیشــتر می شــود، زودتر آن مشکل 
برطرف می شــود. بنابراین نه تنها نباید شــعر شــاعران را 
محدود کرد، بلکه باید عرصه را برای بیان شعرهای انتقادی 
باز گذاشت. البته شــاعران هم باید توجه داشته باشند در 
اشعارشان مطالبی گفته نشود که با استقلال و اصول دینی 

کشورمان در تعارض باشد.
یم، درباره جایگاه   با توجه به اینکه در ایام محرم قرار دار

شعر آیینی در ادبیات هم توضیح دهید.
شــعر آیینی از گذشته های دور در ادبیات ما جایگاه رفیع و 
بالایی داشته است. یکی از بهترین نمونه های شعر آیینی، 
هفت بند محتشــم کاشانی است. بســیاری از کتیبه های 
محرمــی مســاجد و مکان هــای مذهبی هــم برگرفته از 
سروده های محتشم است. امام حسین(ع) و حادثه کربلا 
نیز جایگاه ویژه ای در بین شــعرا دارد. البته بیشتر شعرای 
ما، شهرتشان را مدیون اشعار آیینی و مذهبی شان هستند. 
یکی از زیبایی های شــعر آیینی این اســت کــه حادثه ای 
قدیمی و مربوط به صدها ســال پیش را با زبان روز تطبیق 
می دهند و آن را از نظر بیانی، به زبان روز نزدیک می کنند. 
با این کار، حوادث گذشــته، برای نســل جدید درک پذیر 
می شود منتهی باید توجه داشــت که در این امر شاعر اگر 
با ابهامی رو به رو اســت یا به دانش بیشتری نیاز دارد، آن را 

کسب کند تا در روایت مسئله دچار تحریف نشود.
  و سخن آخر

شــعرای تازه کار و ناوارد را نرنجانیم و مردم را از ادبیات دور 
نکنیم. اگر شــاعری ایــرادی در کارش دارد بــا زبان نرم به 
او بگوییم تا ناامید نشــود. از خانواده هــا هم می خواهم به 
ادبیات بیشــتر بها دهند و فرزندانشــان را با کتب شعر آشنا 
کنند چراکه بسیاری از مســائل تربیتی اگر به زبان شعر بیان 
شــود تأثیرگذاری بهتر و بیشتری دارد. در دوران کنونی که با 
هجمه های فرهنگی روبه رو هستیم اگر جوانان و فرزندانمان 
با عظمت ادبیات اصیل ایران آشــنا شوند، به سمت فرهنگ 

بیگانه نمی روند.

 با زياد شدن تعداد 
نويسندگان و شعرا، معرفى و انتخاب 
است.  شده  دشوار  برتر  سرايندگان 
كرده  پيدا  توسعه  هم  شهرى  زندگى 
اين ها موجب مى شود كه  است و همه 
بعضى سرايندگان خوب گمنام بمانند
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

بســیاری از ما در طول زندگی با هنر در حوزه های مختلف 
آن ارتباط داشته ایم، برخی از موسیقی لذت برده ایم، گاهی 
دســت به قلم خطاطی برده ایم، شــاید در بازه ای دست به 
نقاشی هم شده  باشــیم و شاید هم جزو کســانی باشیم که 
در هنر تئاتر و سینما ســابقه ای از خود برجا گذاشته باشیم، 
طبق صحبت هایــی که در مدت کار رســانه ای بــا اهالی 
مختلف هنر داشــته ام، وجه مشترک همه هنرها را در آرامش 
دیده ام، هرچند همه افراد درگیر در حوزه های هنر در مقابل شــرایط کاری خود رفتاری 

متفاوت دارند.
در این بین اما هنری است که بر مبنای آرامش کار خود را پیش می برد، اوریگامی هنری 
یشــتن به حالی بهتر، سوژه این  است برای فارغ شدن از رفتار و حال فعلی و سپردن خو
گزارش ما هنرمند موفق و پرتوان اوریگامی اســت که در محله دانشــجو ساکن است و 
در کنار تســلط بالا بر این هنر در دوره های مختلف آموزش رایگان این هنر را برای قشر 

محروم و آسیب پذیر در برنامه خود قرار داده است.
محمدرضا موســوی مقدم متولد سال ۱۳۳۷ اســت، البته به قول خودش هر روزی که 
می رسد او دوباره متولد می شود، چرا که اعتقاد دارد، باید به روز زندگی کرد و زمان حال 
بهترین احوالات را داشت. موسوی مقدم از دوران کودکی به حوزه های مختلف هنری 
ید: « از  از جمله موسیقی، نقاشــی، خطاطی و تئاتر علاقه داشت که در این باره می گو
کودکی به هنر علاقه داشتم و در حوزه های مختلف کار کردم، جالب اینکه بعد از ورود 
بی  من به مدرســه هم همیشــه بهترین درس من هنر بود، البته با وجود علاقه زیاد به خو

هنر را نشــناخته بودم و به صورت حرفه ای آن را دنبال نمی کردم.»
این هنرمند منطقه درباره ورود به دانشــگاه و کار گفــت: «هم زمان با انقلاب من وارد 
دانشسرا شدم، اینجا زمانی بود که به شکل واقعی هنر را شناختم و با گذراندن دوره های 
مختلف به کار مســلط شدم، بعد از گذراندن این دوره ها و آغاز به کار من به عنوان معلم 
در روســتاها و مناطق محروم مشغول به کار شــدم و تمام دغدغه من این بود که بتوانم 

به رشد هنر کمک کنم.»
ــه  موســوی مقــدم در تعریــف از هنــر گفــت: «هنــر یعنــی دلبــری کــردن، اگــر دلبــری ب
معنــی ایجــاد ارتبــاط عاطفــی بــا افــراد مختلــف و اینکــه بتوانیــم در زندگی خــود مهربانی 
را گســترش دهیــم یعنــی هنــر داریم، داشــتن ایــن مهــارت یعنــی اینکــه توانســته ایم موفق 
باشــیم و نکتــه ای کــه ایــن موفقیــت را تکمیــل می کنــد عشــق اســت، داشــتن مهــارت بــه 

تنهایــی کافــی نیســت، لازم اســت کــه در کنــار مهــارت بــه آن مهــارت عشــق ورزیــد.»
این معلم بازنشســته درباره هنرهایی که در دوران دبیری آموزش داده است گفت:« در 
یسی، طراحی پیشرفته، سیاه قلم، سرود، موسیقی، تئاتر  دوران معلمی هنرهای خوشنو
و آموزش خطاطی را به دانش آموزان آموزش دادم و نکتــه مثبت آن را در این می بینم که 
بســیاری از دانش آموزان بودند که علاقه خاصی به هنر و حوزه های هنری نداشتند ولی 
حقیقتا در برخی موارد تــا به حدی پدرانه و مهربانانه هنــر را به این ها آموزش می دادم 
کــه علاقه مند می شــدند، در بین دانش آمــوزان آن زمان هم بودنــد بچه هایی که بعدا 
موفقیت هایی را در رشته های هنری کسب کردند عده ای هم به گروه های تئاتر و موسیقی 

رفتند و برخی هم مانند خودم معلم هنر شدند.»
محمدرضا موســوی مقدم درباره چگونگی علاقه مند شــدنش بــه اوریگامی گفت: « 
آن طور که همه احتمالا از دوران کودکی به خاطر دارند، اغلب در آن دوران به ســاخت 
موشــک با کاغذ پرداخته ایم اما من در آن زمان به ساخت موشــک بسنده نمی کردم و 
همواره دوست داشــتم اشکال جدیدی را با کاغذ بسازم، از ســاختن حروف انگلیسی 
گرفته تا ساز موســیقی را با برگه انجام دادم، در دوران کودکی علاقه مند شدم، در دوران 
جوانی هنــر اوریگامی را یاد گرفتم، در زمان معلمی در این هنر کامل شــدم و در زمان 
بازنشســتگی نسبت به این هنر کامل تر شدم، این هنر را با خریدن کتاب هایش که خیلی 

هم به سختی پیدا می شد، فرا گرفتم.»
این هنرمند درباره اوریگامی گفت: « اوریگامی یک کلمه ژاپنی اســت که از دو بخش 
اوری و گامی تشــکیل شــده که بخش اول آن به معنی تا زدن و اندیشیدن است و بخش 
دوم آن به معنی کاغذ اســت که می شــود هنر "تا زدن کاغذ" که برای اندیشیدین بیشتر و 
فکر کردن بسیار مفید است و به نظر من این هنر در صورتی که به صورت مرتب استفاده 
شود می تواند موجب بهتر فکر کردن و سلامت روان شود، معتقد هم هستم که از روزی 

که به هنر تا زدن ورق مشغول شده  ام سالم تر هستم.»
محمدرضا موســوی مقدم چند سالی اســت که این هنر را در نقاط مختلف شهر با مردم به 
اشتراک می گذارد، بســیاری از اهالی محله دانشجو که گذرشان به پارک گل ها می افتد این 
مرد مهربان را می شناسند و آموزش های رایگان او به کودکان را با عنوان «خلاقیت های عمو 
مهربان» می شناسند، این معلم بازنشســته و هنرمند منطقه یک روز در هفته را که پنجشنبه 
باشد در مؤسسه هایی از جمله مؤسسه شهید فیاض بخش و مؤسسه همدم حاضر می شود 
تا هنر اوریگامی را به آن ها آموزش دهد و معتقد اســت این هنر باید بین همه مشترک باشد و 

به اشتراک  گذاشتن این هنر حال خوبی دارد.

داشتن هنر 
یعنی اینکه 
توانسته ایم 
موفق باشیم 
و نکته ای که 
این موفقیت را 
تکمیل می کند 
عشق است

ایجاد مسیر موقت 
دوچرخه سواری 

در منطقه 

هم محلی

محسن زکریا

گفت وگو با هنرمند اوریگامی منطقه

محله و خلاقيت هاى  عمو مهربان  
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 در گذر زمان برای هر شهری نیازهایی به وجود می آید، به عنوان مثال با گسترش 
یاد، ضرورت  مجموعه شهری، افزایش جمعیت و ایجاد ترافیک های درون شهری ز
راه اندازی مترو در شهر احساس می شود، برخی نیازمندی های دیگر در شهر هستند 
که وجود دارند اما گذر زمان و افزایش جمعیت سبب می شود که نیاز به تکمیل آن 

موجودی احساس شود.

همواره با گسترش کلان شهر مشهد و افزایش جمعیت، نیاز 
به احداث فضاهای ورزشــی جدید هم در شــهر احساس 
می شــود، در ســال های اخیر نهادهایی از جمله اداره کل 
تربیت بدنی، آمــوزش و پرورش، آســتان قدس رضوی، 
شرکت برق، سپاه و ... در کنار مجموعه مدیریت شهری در 
ایجاد فضاهای ورزشی جدید برای شهر از جمله سالن های 
چند منظوره، اســتخر، زمین های روباز، چمن مصنوعی، 
ورزشــگاه و ... نقش داشــته اند، اما بدون شک در موضوع 

تأمین فضاهای ورزشی نقش شهرداری برجسته تر است.
به جرئت می توان منطقه ۱۱ شــهرداری مشــهد را یکی از 
غنی ترین مراکز ورزشی شهر مشهد نامید، منطقه ای که در 
این سال ها ورزشکاران موفق بسیاری را در رده های مختلف 
سنی در مسابقات کشــوری و حتی بین المللی به خود دیده 
است. نکته مهمی که مورد بحث این گزارش ماست و برگرفته 
از پیام هــای مردمی بوده، فضاهای ورزشــی مورد نیاز این 
منطقه غنی ورزشی است.جاویدی، یکی از شهروندانی بود 
که در هفته اخیر طی تماس تلفنی با خبرنگار شهرآرا محله 
بیان کرد:« من ورزشکار حرفه ای نیستم و مقام و رتبه ای هم 
ندارم اما زمانی که برای ورزش کردن می گذارم از بســیاری 
از ورزشکاران حرفه ای هم بیشتر است، چرا که ورزش های 
مختلفی را انجام می دهم، کاملا هم با فضاهای ورزشــی 
موجود در منطقه آشنا هســتم، به ویژه مجموعه منحصر به 
فرد امید و زندگی که به لحاظ ورزشی یک امتیاز برای منطقه 
محسوب می شود، اما در میان فضاهای ورزشی موجود در 
منطقه یک نقطه ضعف را برجسته می بینم که آن هم کمبود 
اســتخر در منطقه اســت، ما باید بدانیم که اکنون شــرایط 
مثل قبل نیســت، دیگر اســتخر فقط برای تفریح و ورزش 
نیســت، اکنون بسیاری استخر را بخشــی از برنامه روزمره 
خود قرار می دهند و بسیاری از پزشکان برای درمان برخی 
دردها استخر و شنا کردن را به بیماران توصیه می کنند و این 
نکته باید در نظر گرفته شــود با این رشــد تقاضا در راستای 
تأمین این نیازها هم اتفاقات مثبتی رقم بخورد.»یکی دیگر 
از شــهروندان هم در درخواســتی تقاضای اجرای چمن 

مصنوعی برای زمین ورزشــی شــریف ۳ را داشته است.
در این بین یکی از نقاط آســیب پذیر منطقه ۱۱ هم شــهرک 
ارمغان است، به این دلیل که شهرک ارمغان در حاشیه قرار 
گرفته و از بســیاری از امکانات دور مانده اســت، فرصت 
آســیب پذیر بودن این منطقه هم بیشــتر فراهم شده است، 
به گفته شــهروندان این منطقه، ایجاد فضاهای ورزشی یا 
بهبود کیفیت فضای موجود می تواند اقدام مناســبی باشد 
تا نوجوانان و جوانان این محله در فضایی ســالم و به دور از 

چالش های امروزی سرگرم تفریح و ورزش شوند.
عادل مشیریان، کارشــناس تربیت بدنی شهرداری منطقه، 
در این باره بیان کرد: «ابتدا درباره کمبود استخر در منطقه و 
صحبتی که در این باره بیان شده باید بگویم، زمانی که طرح 
اولیه مجموعه ورزشی امید و زندگی تهیه شد، یک استخر هم 
برای مجموعه مدنظر بود، اما حقیقت و کار درست این بود که 
در این باره نیازسنجی لازم انجام شود که طبق نیازسنجی که 
آن زمان شد، متوجه شدیم که در نزدیکی منطقه ما استخرهای 
حجاب، ایرانیان و نشاط واقع شده و در منطقه هم استخرهای 
شهید کاظمیان، شــرکت برق، بانک ملی و پارک ملت قرار 
گرفته اســت بنابراین به لحاظ فضای اســتخر برای منطقه 
کمبودی نداریم.»مشیریان در ادامه درباره درخواست برای 
چمن مصنوعی زمین ورزشی شریف هم گفت: « این ملک 
متعلق به شهرداری نیســت، آنچه هم اکنون در آنجا اتفاق 
افتاده است به این دلیل بوده که این زمین رها شده و با اجازه 
شــهرداری مرکز، به صورت موقت برای رفاه شــهروندان 

تجهیزاتی برای ورزش قرار داده شده است.»
کارشناس تربیت بدنی منطقه در پایان درباره بهبود وضعیت 
زمین ورزشی شــهرک ارمغان افزود: « حدود ۵سال پیش 
زمین ورزشــی روبازی در شــهرک ارمغان ساخته شده که 
برخی نکات ایمنی و کارشناسی در آن رعایت نشده است، 
از جمله اینکه این مجموعه زیر دکل فشار قوی برق ساخته 
شده است، به تازگی هم شرکت برق در نامه ای درخواست 
جمع آوری این مجموعه را داشــت که با ایــن اتفاق اکنون 

امکان بهبود کیفی این مجموعه فراهم نیست.» 

کید بر اصلاح سبک زندگی، اتوبوس دیابت  با هدف فرهنگ سازی و اطلاع رسانی در حوزه سلامت و تأ
در منطقه ۱۱ مستقر شد.

به گزارش شهرآرا محله، اتوبوس دیابت یک مرکز بهداشت و مشاوره سیار است که با همکاری و حمایت 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد همواره در شهر مشهد در راستای حمایت از حوزه سلامت فعالیت دارد، اکنون 

و بعد از حدود ۸ ماه دوباره فرصتی فراهم شد تا این اتوبوس در منطقه ۱۱ حضور یابد.
 این اتوبوس که با همکاری اداره سلامت و محیط زیست معاونت خدمات شهری و فرهنگ سرای ترافیک در 
۲ زمان متفاوت در ۲ نقطه دانشــجو ۲۹ و مقابل ساختمان شهرداری منطقه مستقر شد خدماتی نظیر تست 

قندخون، اندازه گیری قد و وزن و فشار خون را به صورت رایگان به شهروندان و کارکنان منطقه ارائه کرد.
 کارشناسان حاضر در این اتوبوس دفترچه های آموزشی نیز در اختیار علاقه مندان و مبتلایان به این بیماری 
قرار داد و توضیحات لازم را ارائه دادند، همچنین مشــاوره تغذیه و چگونگی انجام ورزش های مفید هم از 

دیگر آموزش هایی بود که به شهروندان ارائه شد.

در محـــله

آی خبــــر

سید مصطفی بهشتی

اتوبوس ديابت در منطقه 11

مجتبی بهاروند، رئیس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک، به همراه علیرضا شهریاری، عضو شورای 
اسلامی شهر و همراه جمعی از مردم حدفاصل پارک ملت تا میدان شهدا را رکاب زدند. 

مجتبی بهاروند در حاشیه این رکابزنی اظهارکرد: بسیار خوش حالم که در این مسیر شاهد حضور جمع 
زیادی از شهروندان بودیم که از دوچرخه استفاده می کردند.

وی با بیان اینکه تردد این تعداد دوچرخه ســوار نشان از استقبال روزافزون مردم دارد، گفت: اگر در هرکاری 
مداومت به خرج دهیم و پیش  قدم شویم، بدون شک موفق خواهیم بود که ثمره آن را شاهدیم.

رئیس کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر مشهد در ادامه ضمن تشکر از سمن «هم رکابان 
شهری» که همیشه همراه پویش دوشنبه ها و سه شنبه های با دوچرخه است، خاطرنشان کرد: از دیگر سمن ها و 
تشکل های مردم نهاد نیز انتظار داریم ما را در ترویج و تشویق شهروندان به استفاده از دوچرخه همراهی کنند.
بهاروند گفت: ســال گذشته سمن های بسیاری به شورای شهر و کمیســیون حمل ونقل مراجعه می کردند 
و درباره توجه نکردن مدیریت شــهری به دوچرخه گلایه مند بودند؛ حال که پیش قدم شــده ایم امیدواریم 

همکاری لازم را داشته باشند.
وی در پایان تصریح کرد: تا پایان امسال ســعی خواهیم کرد مسیرهای دوچرخه را به یکدیگر متصل کنیم؛ 
عیب یابی مسیرهای فعلی و رفع نقص آن ها در دســتورکار قرار گرفت و امیدواریم تا پایان سال بتوانیم طول 

مسیرهای ویژه دوچرخه در شهر را به ۲۰۰ کیلومتر برسانیم.

با دوچرخه از ملت تا ميدان شهدا با دوچرخه از ملت تا ميدان شهدا 

با توجه به ضرورت تأمین امنیت دوچرخه سواران و ایجاد مسیر اختصاصی قسمتی از 
رینگ ضلع وکیل آباد پارک ملت به صورت موقت به مسیر دوچرخه سواری اختصاص 

داده شد.
به گزارش شهرآرامحله، کم بودن عرض بولوار وکیل آباد به دلیل اجرای پروژه عمرانی 

در ابتدای این بولوار، سبب از بین رفتن قسمتی از مسیر دوچرخه سواری شده است. 
پس از اینکه در ماه های اخیر با توجه به اجرای پــروژه پارکینگ آزادی، ابتدای بولوار 
وکیل آباد از مسیر دوچرخه سواری بی بهره بود، به درخواست دوچرخه سواران، مسیر 

موقتی برای استفاده ورزشکاران این رشته در قسمت رینگ پارک ملت ایجاد شد. 

شهرآرا محله بررسی می کند

لازمه توسعه فضاهاى ورزشى
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مردمک

پیاده رو 
غیرهمسطح

* وضعیت پیاده رو در 
مقابل دفتر مهندسی 
شهرسازی در امامت ٧

جلسه شورای اداری شهرداری منطقه با هدف بررسی 
برنامه های در حال اجرا در منطقه، با حضور سعید 

ریخته گر، شهردار منطقه و مسئولان منطقه برگزار شد.

با هدف ایجاد یک فضای  مراسم گردوتکانی 
با حضور شهروندان  اجتماعی در پارک ملت 

برگزار شد.

انتخابات شورای اجتماعی محلات  گام سوم 
با انجام فرایند ۱۱ در هفته پیش رو  منطقه 

 ثبت نام  آغاز می شود.

شوراى محله در گام سومگردو تكانى ملتتسريع در امور ارباب رجوع

پل جديد
ميرانى:  حالا که یکی پس از دیگری کلنگ 
می شود،  زده  شهر  در  عمرانی  پروژه های 
پل  ایجاد  برای  برنامه ای  مشهد  شهرداری 
بین بولوارهای متقارن وکیل آباد ندارد؟ حجم 
و  تیر، سیدرضی  پل های هفت  ترافیک روی 
صیاد در ساعت های ابتدای شب خسته کننده 
می تواند  جدید  پل های  ایجاد  است،  شده 
این  ترافیک  حجم  کاهش  در  زیادی  تأثیر 

منطقه داشته باشد.

آسفالت خراب فرعى هاى تربيت
كاوه:   همان طور که شهرداری منتظر است 
سر  تا   دهیم  تکان  خانه مان  در  آجر  یک 
وقتی  لطفا  باشد،  عوارض  دنبال  به  و  برسد 
می شود  تخریب  پیاده رو  و  جدول  که  هم 
حال  به  فکری  دهد،  نشان  خود  از  حرکتی 

آسفالت خراب کوچه های تربیت بکند.

این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محلــه خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱ با ما در میــان بگذارند تا آن را به 

گوش مسئولان برسانیم.

ــورای اداری   ــه ش ــهرآرامحله، در جلس ــزارش ش ــه گ ب
ــه  ــی برنام ــزارش و بررس ــه گ ــت ارائ ــا محوری ــه ب ک
ــه  ــهرداری منطق ــئولان ادارات ش ــود، مس ــزار می ش برگ
ــد،  ــه پرداختن ــای زیرمجموع ــه برنامه ه ــان و ارائ ــه بی ب
ــا  ــار ب ــی رفت ــاره چگونگ ــه درب ــن جلس ــن در ای همچنی

ــد. ــان آم ــه می ــت ب ــوع صحب ارباب رج
یکــی از موضوع هــای ثابــت و همیشــگی در ادارات، 
ــا ارباب رجــوع و پیگیــری ســرعت  چگونگــی برخــورد ب
بخشــیدن بــه انجام امــور اســت، معمــولا این موضــوع از 
آنجــا کــه در صــورت اجــرای صحیــح می توانــد در زمــان 
شــهروندان و همچنیــن مجموعــه کاری صرفه جویی کند 
حائز اهمیت اســت، از همین رو در جلســه شــورای اداری 
منطقــه در ایــن مــورد گفت و گــو و پیشــنهادهایی از ســوی 

ــه شــد. ــاره ارائ مســئولان در این ب
ــوع و  ــاب رج ــور ارب ــریع در ام ــر تس ــه ب ــان جلس در پای

کیــد شــد. شــهروندان تأ

فرهنگی   کارشناس  رنجبر،  محله،  شهرآرا  گزارش  به 
بود که  ابتدای سال ۹۷  این باره گفت: «از  منطقه، در 
شکل  به  محلات  اجتماعی  شورای  فعالیت  روند  ادامه 
سابق مختل شد و تشکیل شورای اجتماعی محلات در 
قالبی جدید طبق مصوبه شورای اسلامی شهر مشهد در 
دستور کار قرار گرفت، همان طور که قبلا از طریق رسانه ها 
مجامعی  محله  هر  در  رسانده ایم،  شهروندان  اطلاع  به 
داوطلبی تشکیل می شود و برای اقشار مختلف و ساکنان 
از این برای  محله ها نمایندگانی تعیین می شوند، ما قبل 
محله های آزادشهر، شهیدرضوی، سیدرضی و شریف این 
مجامع را تشکیل دادیم و نمایندگان این محلات در شورای 

محله تعیین شدند.»
رنجبر ادامه داد: «از ابتدای ماه مهــر در اداره فرهنگی منطقه 
پذیرای شهروندانی هستیم که قصد دارند برای عضویت شورای 
اجتماعی محلات تربیت، دانشجو، دانش آموز، زیباشهر و 

فارغ التحصیلان داوطلب شوند.»

دریافتی

تمركز بانك ها
بیشتر  تمرکز  که  دارد  دلیلی  چه  جاودان:  
دانش آموز،  بولوارهای  در  منطقه  بانک های 
و  کار  به  آغاز  در  آیا  است؟  معلم  و  دانشجو 
گرفتن مجوزهای لازم هیچ نظارتی بر کار این 

بانک ها نمی شود؟

به گزارش شهرآرامحله، عباس سیامکی، مدیر بوستان  
ملت، در این باره بیان کرد: «ما تعدادی درخت گردو 
سبز  فضای  همه  مانند  که  داریم  ملت  پارک  مرکز  در 
محصول  فصل  که  زمانی  می شوند،  نگهداری  موجود 
دادن این درختان می رسد، متأسفانه برخی با روش های 
موضوع  این  که  دارند  گردو  چیدن  در  سعی  نادرست 
در سال های  درختان می شود،  به  آسیب رساندن  سبب 
قبل هم این گردو جمع آوری می شد، امسال تصمیم بر 
توت تکانی  مراسم  بهار  در  که  همان طور  گرفتیم،  این 
حضور  با  هم  را  گردوتکانی  مراسم  کردیم،  برگزار  را 
از شهروندان خواستیم  بنابراین  برگزار کنیم،  شهروندان 
تا در یک فضای سالم در کنار یکدیگر جمع شوند و از 

این محصول بهره مند شوند.»
 محصول درختــان گردو به همت شــهروندان و خدمات 
بوستان ملت جمع آوری شــد و در ظروفی بین شهروندان 

توزیع شد.


